
VIJFTIENDE VERGADERING, 

gehouden in het gebouw der Tweede Kamer, 
op Donderdag 15 April 1915, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig: de Heer TROELSTEA, en in den aanvang de Heer 
D E BEAUFORT. 

De VOORZITTER deelt mede, van den Heer TROELSTRA be
richt van verhindering te hebben ontvangen, terwijl de Heer 
D E BEAUFORT een telegram zond, dat hij een kwartier later 
ter vergadering zou komen. 

Op voorstel van den VOORZITTER worden de notulen der Goedkeuring 
13de en 14de vergadering ongewijzigd vastgesteld. 

De VoOBZlTTEB deelt mede, dat is ingekomen het Rapport 
van Subcommissie IV (Opleiding'), doch hij wenscht met de 
bespreking te wachten tot haar Voorzitter, de Heer D E 
BEAUFOR.T, aanwezig is. Inmiddels wenscht spreker te 
wagen, hoever de andere Subcommissies met haren arbeid 
gevorderd zijn. 

De Heer D E SAVOKNTN LOUMAN, als Voorzitter van Sub
commissie I I I (verhouding tusschen het openbaar en het 
bijzonder onderwijs), deelt mede, dat die Subcommissie zoo 
goed als gereed is, en dat liet Rapport binnen een tiental 
dagen aan de leden der Staatscommissie kan worden toege
zonden. 

De Heer D E MEESTER, als Voorzitter van Subcommissie I I 
(van de financiën), deelt mede, dat zijne Subcommissie vele 
gewichtige besprekingen heeft gehouden, en dat zij, wat de 
hoofdpunten betreft, vrijwel tot een resultaat is gvekomen. 
Een voorstel omtrent de bouwregeling is gereed, doch vóór de 
indiening van een uitgewerkt voorstel daaromtrent dient de 
Subcommissie nog éene vergadering te houden. Ook wat de 
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salarisregeling betreft, met inbegrip van de regeling der 
standplaatstoelagen, is men tot een resultaat gekomen, doch. 
dit wordt nog uitgereikt door eene commissie uit de Sub
commissie, en dit kan niet zoo spoedig geschieden, daar men 
nog gegevens op financieel gebied wachtende is. Ook betref
fende de schoolgeldregeling is een voorstel zoo goed als 
gereed, doch nog niet geheel. Het minst ver is de Sub
commissie gevorderd met een voorstel omtrent de exploitatie
kosten; de eerst daarvoor verzamelde cijfers liepen te zeer 
uiteen om tot een gemiddelde te komen; thans heeft men 
enger omschreven opgaven gevraagd, die nog' moeten worden 
gerubriceerd. Spreker releveert, dat dit alles betrekking heeft 
op het lager onderwijs. Op het gebied van het bewaarschool-
en middelbaar onderwijs heeft de Subcommissie nog niet 
werkzaam kunnen zijn, maar spreker vertrouwt, dat als er 
geene stagnaties komen, spoedig eenige resultaten aan het 
plenum zullen kunnen worden aangeboden. 

Nog" doel spreker1 opmerken, dat de Subcommissie bereid is 
om zoo nauwkeurig mogelijk de kosten van hare voorstellen 
te berekenen, doch dat zij het verschil in kosten met andere 
voorstellen, die in het plenum besproken zijn, niet zou kunnen 
aangeven. Spieker zou daarom willen vragen, dat de Sub
commissie met de enstbecloelde berekening zou mogen vol
staan. Ook is haar gebleken, dat de kosten van de bouw
regeling niet zijn te ramen, en wel in de voornaamste plaats, 
omdat men niet kan voorzien, in hoeven e de voorstellen — 
mochten zij eenmaal wet worden — tot vermeerdering van 
den bouw van openbare en bijzondere scholen aanleiding 
zullen geven. Ook de verdeeling tusschen hetgeen ten slotte 
door het Rijk en door de gemeenten van de geldelijke lasten 
van de voor te stellen bouwregeling zal moeten worden ge
dragen, is niet volkomen nauwkeurig te ramen, al spreekt 
het vanzelf, dat de prijs voor den bouw van eene school in 
totaal niet behoeft te stijgen. 

])e. VOOEZITTEE deelt ten slotte als Vooizitter van Subcom
missie I (Grondwetsherziening ) mede, dat hij die Subcommis
sie nog niet heeft bijeengeroepen, doch dat dit zijn voornemen 
is, wanneer de Staatscommissie met haren arbeid meergevor
derd is; zulks in overeenstemming met de opdracht bij het 
Koninklijk Besluit van benoeming,-hetwelk spreker nog" eens 
voorleest, verleend. Wellicht kan zij de volgende maand 
bijeenkomen. 

Wat den verderen gang van zaken betreft, wenseht spreker 
voor te stellen, dat de Rapporten der Subcommissies zullen 
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behandeld worden, zooals in eene Afdeel ingsvergader ing der 
K a m e r met wetsontwerpen geschiedt . ])e dan _ maakte 
opmerkingen kunnen in handen der betrokken Subc 
worden gesteld, ten einde te overwegen, of zij daai.i :ie 
voorstellen zal wijzigen, die dan wellicht in tweed< 
kunnen worden aangenomen. 

Verder zou spieker wenschen, d a t de Staatseommissii met 
een overzicht van haren arbeid vóór den zomer gereed / 
komen, en derhalve tot in het' l aa ts t van Mei of begin van 
J u n i zou doorwerken. D a a m a kan dan met het opstellen van 
een eindrapport worden aangevangen . 

W a t betreft de vraag- van den Hee r D E MEESTKK. zou 
spreker willen voorstellen aam die Subcommissie ovei i< la ten , 
hoe zij ha re vooistellen, onder bijvoeging1 van / 
mog'elijk gegevens, wenseht te bewerken. —- Aldus gt ed-
gevonden. — 

De Hee r D E BEAUFORT komt ter vergadering". 

De VOORZITTER stelt thans aan de orde h e t Rappor t van Rapport van 
Subcommissie I V . subcommissie 

De Hee r T E R LAAN v a n g t aan m e t een woord van dank 
aan de Subcommissie voor d e uitwerking* harer voorstellen en 
de ru ime opva t t ing , waai van zij blijk gaf. Deze voorstellen 
geven eene ontzaglijke verbetering' van de opleiding" dei 
ondei-wijzeis. Toch is spreker nog onvoldaan. Hoewel he t nis-i 
u i tvoer ig in pleno besproken was, zou hij toch wil len vragen, 
of er geen e gelegenheid is om te rug te komen op het denk
beeld, dat de onderwijzers eene (ifzoiuJcilijkc opleiding 
moeten hebben. Als nu toch de toekomstige onderwij zeis de 
eerste drie ja ren naar hoogtere burgerschool , gymnas ium of 
lyceum gaan , is er dan reden om ze nog" eene vijfjarige oplei
d i n g op eene kweekschool t e doen volgen, en ze d a a r af te 
zonderen? Spreker zou dit niet wenschen. De toekomstige 
onderwijzers zouden eene 5-jarige hoogere burgerschool , een 
gymnas ium of lyceum moeten volg-en en daarna eene kweek
school,- die slechts 2 j aa r behoefde te duren . Di t zou waar
schijnlijk ook g'oedkooper ui tkomen, omdat tegenwoordig de 
hoogere klassen der hoogere burgerscholen l ang n ie t altijd 
gevuld zijn, en men op het gymnasium dikwijls zeer kleine 
klassen heeft. Eene afzonderlijke vakopleiding' zou spreker 
n ie t meer voor de onderwijzers, die n u een beteren ondergrond 
kri jgen, wenschen. Overigens heeft spreker niets dan lof voor 
de voorstellen der Subcommissie. 
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Be Heer D E MEESTER sluit zich aan bij de hulde, door den 
lieer TER LAAN aan het werk der Subcommissie gebracht, 
maar is geschrokken van de kosten, die hare voorstellen zullen 
medebrengen. Als men voor dit onderdeel, de opleiding, reeds 
komt van 3 millioen op 7 millioen, hoe zal dan het geld voor 
de voorstellen der geheele Staatscommissie te vinden zijn? 
Spieker kan er slechts één antwoord op geven: men make 
ruimere overgangstermijnen. Zelfs de termijn van 5 jaar, 
in art. I I I vermeld, is te krap. 

Het aantal Rijkskweekscholen zal zeer vermeerderd moeten 
worden, maar het betoog in de Memorie van Toelichting'heeft 
spreker niet overtuigd, dat men den bouw van gemeentelijke 
kweekscholen moet verbieden. Zoo gelooft spreker niet, dat. 
hetgeen op blz. 12 in medio (Van de kweekscholen, ingericht 
enz.) wordt opgemerkt, nl. dat het verbod wenschelijk is om 
uniformiteit te waarborgen, steekhoudend is; de eenheid be
hoeft volstrekt niet te loor te gaan, als ook gemeenten kweek
scholen kunnen in stand houden, want van Rijkswege kan 
daartegen door het geven van voorschriften en het houden 
van toezicht worden gewaakt. Eveneens kan het argument, 
op blz. 13 bovenaan vermeld, dat eene betere jaarwedde-
regeling de onderwijzers naar andere gemeenten zou lokken, 
dan waar zij hunne opleiding" ontvingen, voor de toekomst 
niet meer dienen, daar Subcommissie I I eene uniforme jaar-
wedderegeling* zal voorstellen, die alleen door toekenning van 
eene standplaatsstoelage met plaatselijken levensstandaard 
rekening houdt. Spreker zou derhalve niet wenschen te be
palen, dat aan gemeenten vei'boden wordt kweekscholen te 
hebben. Ook kan men, al wil spreker dit hier niet vooropstel
len, wellicht zoodoende nog iets op de Rijksuitgaven be
sparen. 

De Heer D E BEAUFORT vraagt den vorigen spreker, wat hij 
denkt van het derde arg-ument (eveneens blz. 13}J nl. dat de 
behoefte aan onderwijzers, die in den loop der tijden nog al 
eens wisselde,moeilijk valt te berekenen, zoodat het goed is, 
dat het Rijk deze aangelegenheid geheel in de hand houdt. 

De Heer D E MEESTER wijst er op, dat de klassen der ge
meentelijke kweekscholen ook geed bezet plegen te zijn, en 
acht het door den Heer D E BEAUFORT aangevoerde geen 
gewichtig argument om gemeentelijke kweekscholen te doen 
verdwijnen. Aan den Heer TER LAAN vraagt spieker, of deze 
eischt voor toelating* op de Rijkskweekschool het doorloopen 
hebben van eene hoogere burgerschool met 3-jarigen cursus, 
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dan wel ook het gevolgd hebben van de hoogste twee kb 
van eene hoogere burgerschool met 5-jarigen cursus? In 
laatste geval zou er inderdaad eenige besparing kunnen 
vinden, daar die klassen niet steeds ten volle bezet zijn. 

De Heer V.v\ DER MOLEN wenscht tegen het denkbeeld \ 
den Heer TER LAAK op te komen. Men heeft hier te 
met opleiding van onderwijzers, d. w. z. van een corps au 
naren, die steeds benoodigd zullen zijn. Hierin ligt het vel
schil met andere beroepen, welker vervulling door vraag en 
aanbod geregeld wordt, zoodat de Overheid zich te dier 
terecht onthoudt van regeling van het benoodigde getal. Nu 
dacht de Heer TER LAAN vermoedelijk te uitsluitend aan het 
openbaar onderwijs, toen hij de opleiding" door middel var 
de hoogere burgerscholen aanbeval, -want voor het bijzonder 
onderwijs zou men in het tegenwoordige stadium nog" niet een 
voldoend aantal bijzondere hoogere burgerscholen vinden: 
en in hoeverre de voorgenomen subsidieering van het bijzon
der middelbaar onderwijs de oprichting* van het noodigve aan
tal zal bevorderen, is nog niet duidelijk. 

Wat nu het denkbeeld van den Heer TER LAAN betreft, de 
Subcommissie stelt voor eerst 3 jaar vooropleiding, daarna 
3 jaar theoretische vakopleiding", maar als de Heer TER LAAX 
daarvoor in de plaats stelt het volgen van de hoogste 2 klassen 
van eene 5-jarige hoogere burgerschool, zou men noode 1 jaar 
opleiding missen, zoodat men er niet aan zou kunnen ont
komen om 6-jarige hoog'ere burgerscholen op te richten. 

Spreker wenscht zich om al deze bezwaren te houden aan 
de lijn door de Subcommissie aangegeven. 

Tegen den Heer D E MEESTER voert spreker aan, dat hij een 
anderen indruk had van de argumenten der Subcommissie, 
waarmee zij opheffing- der gemeentelijke kweekscholen be
pleitte. De Staatscommissie is in hare vorige vergaderingen 
uitgegaan van de gedachte, dat de nwieriecle verzorging van 
het onderwijs moet zijn Rijkstaak, en dit geldt in de eerste 
plaats voor de opleiding'. De gemeentelijke opleiding moet 
ook daarom niet gehandhaafd worden, omdat de gemeente
lijke bemoeiing niet aan één specialen tak van het onderwijs 
moet ten goede komen; met het oog1 op de gelijkstelling 
tusschen openbaar en bijzonder onderwijs acht spreker het 
beter de gemeentelijke bemoeiing te beperken tot de lokalen. 

De Heer VAN WIJXBERGEX, het denkbeeld van den Heer 
TKR LAAN besprekend, vraagt zich af, of het wel zoo zeker is, 
dat de kosten geringer zullen zijn, als men de opleiding over-
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brengt naar de 5-jarige hoogere burgerschool. Er zullen dan 
veel hoogere burgerscholen moeten worden gebouwd. Maar 
ook van uit een onderwij soogpunt bekeken, vraagt spreker of 
het wel voldoende is om in plaats van de 5-jarige onderwij
zersopleiding:, waaraan 3 jaar vooropleiding voorafgaan, te 
volstaan met de opleiding van eene 5-jarige hoogere burger
school en eene practische opleiding van 2 jaren? 

De Heer NOLEXS brengt in herinnering', dat het systeem van 
den Heer TER LAAN niet vroeger in pleno is ter sprake g'e-
bracht, en derhalve niet te overzien is. Men dient zich af te 
vragen: wat is noodig" om eeii goed onderwijzer te vormen? 
En dan zegt spieker met de Subcommissie: vooraf eene alge-
meene ontwikkeling- en daarna eene vakopleiding, gesplitst 
in 3 jaar theorie en 2 jaai practijk. Spreker zou het ook be
twijfelen, of degenen, die eene 5-jarige hoogere burgerschool 
volledig afliepen, wel geschikt zouden zijn om gewoon lager 
onderwijs te geven. Hunne gi ooi ei e geleerdheid kon wel eens 
blijken een hinderpaal te zijn. Welke opleiding beantwoordt 
het best aan het doel? Dit beslist de vraag, en niet de wen-
schelijkheid om de toekomstige onderwijzers zoo lang mogelijk 
met jongelui, die later eene andere betrekking zullen beklee-
den, te zamen te laten. Bovendien is het voor een onderwijzer, 
die jong aan het werk moet gvaan om te verdienen, wel goed 
om een weinig' gedrild te worden. 

De Heer TYDEMAX ZOU enkele vragen willen stellen. Vooraf 
doet spreker uitkomen. dal de financieele quaestie thans voor 
hem niet de zaak beheerscht, al mag" men haar niet uit het 
oog verliezen. Wat den opzet der voorstellen betreft, sluit 
spreker zich aan bij dat van de Subcommissie, en niet bij dat 
van den Heer TER LAAN, wiens denkbeeld bovendien niet in 
pleno was besproken. Op dezelfde gronden als de Heer NoiENS 
aanvoerde, nl. dat onderwijzen een vak is, dat geleerd moet 
worden, bepleit spreker de speciale opleiding; want buiten
dien moet onderzocht worden, of de betrokkenen inderdaad de 
bijzondere eigenschappen bezitten, die een onderwijzer moeten 
kenmerken, en welke er niet, of slechts ten deele, van buitenaf 
ingebracht kunnen worden. Als het denkbeeld van den Heer 
TER LAAN ingang vond, dan zou men niet uit het oog' mogen 
verliezen, dat de hoogere burgerschool eene extensieve oplei
ding* verschaft, waarop de meest mogelijke verscheidenheid 
van beroepen volgt; het is het tegendeel van eene vakschool, 
en zoo zou bijv. een onderwijzer een overbodig deel wiskunde 
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te leer en hebben, terwijl hij integendeel veel meer behoefte 
heeft aan een g'oeden voorraad parate kennis. 

Spreker wenscht dus vast te houden aan de kweekschool
opleiding. Nu rijst bij hem echter de vraag-, of een 5-jarige 
cursus noodig is? Tegenwoordig' volstaat men met een 
4-jarigen cursus, en indien er een betere onderg-rond wordt 
gelegd zou dat dan niet behouden kunnen blijven? De laatste 
2 jaren behoeven toch niet alleen aan de kunst van doceeren 
gewijd te worden, zoodat bijbrengen van parate kennis toch 
zal doorgaan. Misschien zou het voldoende zijn, als men 
2J jaar theoretische en H jaar practisclie opleiding voor de 
klasse invoerde; dan zou op die wijze reeds worden bezuinigd. 

De VOORZITTER is van meening, dat de Subcommissie het 
belangrijk onderwerp der. onderwijzersopleiding op geluk
kige wijze in dit wetsontwerp belichaamd heeft. Het denk-
beeld-TER LAAN kan voor eene verder gelegen toekomst, wan
neer men veel meer zal letten op de behoefte aan onder
wijzers, die aan jongelieden van 16, 17 jaar onderwijs moe
ten geven, aanbevelenswaardig- zijn, de sprong- van het heden 
naar een dergelijken toestand is te groot om in eens te doen. 
Maar heel veel van hetg-een de Heer T E R LAAN wil bereiken, 
zal reeds met dit wetsontwerp verkregen kunnen worden, in 
zooverre dat men ook daardoor onderwijzers met meer alge
meen e ontwikkeling zal krijgen. Zelfs mag- verwacht worden, 
dat de kweekschoolopleiding in de toekomst eene zeer gvoede 
voorbereiding- voor verdere universitaire studie zal gaan 
worden. 

Met de sprekers, die erop wezen, dat de vierde en vijfde 
klasse eener hoogere burgerschool met 5-jarigen cursus, om 
nog van de hoogste klassen van een gymnasium niet te spre
ken, niet eene behoorlijke voorbereiding voor het onder
wijzersambt kunnen verschaffen, gaat spreker geheel mede. 
Slechts zal de vraag te overwegen zijn, in welke mate de 
hoogste twee leerjaren der kweekschool ook voor het aan
brengen van theoretische kennis zullen dienen, maar dit is 
bij de artikelen nader te bespreken. 

Wa t de kosten betreft is het eene illusie te meenen, dat 
het zooveel g-oedkooper zou uitkomen, wanneer men eene vijf
jarige hoogere burgerschoolopleiding- gevolgd door eenige 
jaren practijk zou verkiezen boven het voorstel der Subcom
missie. Voor een groot deel zijn de hooge kosten een gevolg 
van de voorgestelde toelagen aan de „aspirant-onderwijzers", 
welke men bij een ander systeem toch ook zou moeten uit-
keeren. Wel is er veel voor te zeggen om de overgangster
mijnen zeer ruim te nemen. 

18 
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De vraag-, of niet — ook ter wille van de bezuiniging" — 
met een 4-jarigen in plaats van een 5-jarigen cursus voor de 
kweekschool volstaan zou kunnen worden, beantwoordt spre
ker met de Subcommissie ontkennend. De akte toch wordt 
zeer zwaar, want zij omvat ook de tegenwoordige bij akten 
voor wiskunde en moderne talen. Zelfs meent spreker, dat 
van die laatste twee jaar nog- veel tijd aan het aanbrengen 
van theoretische kennis besteed zal moeten worden. 

De Heer TER LAAN merkt nog op, dat zijn denkbeeld 
reeds sinds tal van jaren in onderwijzerskringen en -ver-
eenigingen en in vaktijdschriften besproken is geworden. De 
door de Subcommissie ontworpen opleidingsschool mag als 
volkomen gelijkwaardig worden beschouwd met de hoogere 
burgerschool met 5-jarigen e ui-sus. Waarom dan voor de 
aanstaande onderwijzers eene afzonderlijke opleidingsinrich
ting' gehandhaafd, terwijl de hoogere burgerschool voor zoo 
talrijke andere ambtenaren en bedrijven geacht wordt de ge
schikte opleiding .te geven? De onderwijzers moeten niet 
langer beschouwd worden eene geheel op zich zelf staande 
kaste in de maatschappij te vormen. Het argument, dat men 
dan tevens op goedkooper wijze het doel bereikt, wijl men de 
ledige plaatsen in de hoogere klassen der vijfjarige hoogere 
burgerschool benut, voerde spreker slechts als een bijkomstig 
voordeel van zijn stelsel aan. Aan het door den Heer NOLE>*S 
geopperd bezwaar, dat er dan een groot verloop zal komen 
onder degenen die aanvankelijk voor onderwijzer werden be
stemd, had spreker inderdaad te voren niet gedacht. Dat 
bezwaar is juist, maar niet overwegend. Die leerlingen 
hebben dan toch een quantum nuttige kennis vergaard, en 
het eenig gevolg zal zijn, dat men dan aan het getal hoogere 
burgerscholen niet 5-jarigen cursus nog eenige verdere uit
breiding zal moeten geven. 

Intusschen geeft spreker gaarne toe, dat het stelsel der 
Subcommissie reeds eene zeer groote verbetering in de oplei
ding zal aanbrengen. Althans moge alsnog er bij worden 
overwogen, of men niet voor de abituriënten van hoogere 
burgerschool met 5-jarigen cursus en gymnasium den toe
gang zal moeten openstellen tot de kweekschool. 

De Heer D E BEAUFORT deelt mede, dat het door den Heer 
TER LAAN thans eerst in debat gebrachte denkbeeld in de 
Subcommissie niet is overwogen. Zijns inziens bestaan tegen 
verwezenlijking daarvan ernstige practische bezwaren. Voor
eerst toch zouden de aanstaande onderwijzers onnoodige ge-
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leerdheid (Latijn, Grieksch, antiquiteiten, enz.) opdoen en 
anderzijds is het beslist noodig den aanstaanden onderwijzer 
bepaaldelijk voor de taak, die hem in de maatschappij 
wacht, voor te bereiden. Dat heeft de Subcommissie juist 
geleid tot het voorstel om reeds een jaar na het begin der 
vakopleiding' een summier onderzoek te doen instellen naar 
de geschiktheid om later onderwijzer te worden. 

Wat nu dè financieele bezwaren betreft, de berekeningen, 
die overgelegd zijn, beoogen een overzicht te geven wat het 
stelsel zal kosten, wanneer het volledig in werking komt. In 
hoever het tha/ns reeds te verwezenlijken is in verband met 
den tegenwoordigen stand van 's Rijks middelen, heeft de 
Subcommissie natuurlijk niet overwogen. 

En eindelijk de vraag, of ook voor de toekomst gemeente
lijke kweekscholen toegelaten zullen worden, heeft de Sub
commissie in ontkennenden zin beantwoord, in hoofdzaak 
omdat het beter werd geoordeeld de zaak in ééne hand te 
houden en wel door het Rijk, omdat de centrale Regeering 
het best de behoefte kan overzien. Bovendien zullen de ge
meenten bij het nieuwe stelsel tot instandhouding van eigen 
kweekscholen geen neiging meer gevoelen. En wat het Rijk 
minder zou betalen tengevolge van het ontstaan van gemeen
telijke kweekscholen, zullen die gemeenten meer betalen. De 
Overheidskassen betalen te zamen in beide gevallen het
zelfde. Het wordt eene quaestie van verdeeling der kosten. 
Van veel belang is dit punt echter niet. 

De Heer NOLEXS wijst er op, dat in het wetsontwerp welis
waar sprake is van de tegenwoordige hoogere burgerschool 
met 3-jarigen cursus, maar dat men daarbij toch zal moeten 
denken aan de reorganisatieplannen. Dan wordt deze school 
de middelbare school, die de vooropleiding zal hebben te 
geven voor de vakopleiding in allerlei ambten en bedrijven. 
De vijfjarige hoogere burgerschool daarentegen groeit uit tot 
eene af deeling van het lyceum en krijgt eene heel andere 
bestemming. De geschiktheid tot onderwijs geven komt niet 
uitsluitend met het bijbrengen van grootere geleerdheid, zoo-
als spreker met een voorbeeld aantoont. Er moet eene bei-
paalde ra&opleiding voor den aanstaanden onderwijzer zijn 
en daarvoor is een tijdvak van slechts twee jaren te kort. 

De VOORZITTER vindt hierin aanleiding op te merken, dat 
deze Commissie zich heeft te stellen op de basis van de 
tegenwoordige schoolinrichting (hoogere burgerschool, gym
nasium enz.) en zich niet moet stellen op het standpunt, dat 
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de denkbeelden der Ineensehakelingscommissie wellicht nog 
eens verwezenlijkt zullen worden. Werkt men het denkbeeld-
TEE, LAAN uit, dan zal men na de 5-jarige hoogere burger
school toch nog eene vakopleiding van drie of vier jaar moe
ten verlangen. Voor een aldus opgeleiden onderwijzer zou 
men allicht nog* heel wat hoogere bezoldiging moeten geven, 
dan men thans in de gedachten heeft. In zoover meent 
spreker, dat hier van toekomstmuziek moet worden gespro
ken, omdat aan verwezenlijking voorshands niet kan worden 
gedacht, ofschoon het gansch niet onmogelijk is. dat men 
later daartoe zal komen. 

Artikelen. 

De VOORZITTER stelt thans aan.de orde de behandeling der 
Artikel i. artikelen, en wel artikel T. Dit wordt zonder bespreking goed

gekeurd. 

Artikel II. Aan de orde is art. I I en wel allereerst art. 76. 
Artikel 76. 

De Heer D E MEESTER zou in het vijfde lid het woord „ge
meenten" willen schrappen. 

De Heer KETELAAR vraagt, welk voordeel er in gelegen is 
om de bevoegdheid aan de gemeenten te laten ? Zij zullen er 
niet spoedig* toe overgaan om zelve kweekscholen op te 
richten, en wat de bestaande betreft, zullen de gemeenten aan 
het Rijk vragen om deze over te nemen; als het Rijk daartoe 
niet geneigd is, zullen de gemeenten toch subsidie willen 
hebben evenals de bijzondere kweekscholen. Spreker ziet dus 
het belang niet in om aan de gemeenten de bevoegdheid om 
kweekscholen be stichten te laten. 

De Heer TER LAAN is het niet met den Heer KETELAAR 
eens. In de laatste 'M) jaren is er slechts ééne Rijkskweek-
school gesticht; het tegenwoordige systeem laat den gemeen
ten de vrijheid om zelve tot oprichting over te gaan. Als nu 
bijv. in eene gemeente met 25 000 inwoners eene bijzondere 
kweekschool wordt gesticht, zal men ook eene openbare 
wenschen, en indien het Rijk er niet voor te vinden is. wordt 
het wellicht door de gemeente gedaan, terwijl als dat ver
boden wordt, de belanghebbenden eene neutrale vereeniging 
met dat doel zullen in het leven roepen. 

De Heer D E MEESTER is van oordeel, dat er voor een verbod 
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overwegende redenen moeten bestaan. Stel, dat het Rijk de 
bestaande gemeentelijke kweekscholen niet wenscht over te 
nemen, wat moet de gemeente er dan mede doen? 

Spreker zou daarom in het tweede lid in plaats van ,,door 
het Rijk" willen lezen: „door de Overheid"; achter het 
vierde lid de woorden invoegen: „voor zoover de gemeenten 
daarin niet voorzien", en in het vijfde lid het woord „ge
meenten" schrappen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN zegt met de Subcommissie 
te willen medegaan. Het stelsel brengt; mede, dat het Rijk 
niet afhankelijk moet worden van de oprichting" van andere 
scholen. Als dus nu het Rijk tot oplichting van kweekscholen 
verplicht is, is het niet meer de taak der gemeentebesturen 
daarin te voorzien. Bovendien zijn de onderwijzers in de toe
komst niet meer bestemd uitsluitend voor eene bepaalde 
gemeente. Ook is spreker overtuigd, dat de gemeente in het 
vervolg niet tot oprichting zal besluiten. Hel principe wordt 
nu, dat het Rijk zorgt voor de opleiding. 

De Heer RGODHUYZEN sluit zich bij dit hetoog aan. Het 
bepaalde in het vierde lid sluit bovendien uit, dat de 
gemeente eene kweekschool opricht, want dan zou het Rijk er 
niet „op voldoende wijze" in hebben voorzien. 

De Heer KETELAAR zegt nog', dat hetgeen de Heer 
D E MEESTER aan het vierde lid wil toevoegen, een middel 
voor het Rijk zou worden om de oprichting" van zich af te 
schuiven. 

De VOORZITTER is het niet eens met den Heer TER LAAN. 
Als later mocht blijken, dat het stichten van Rijkskweek
scholen zeer duur is, of als er eene Reg-eeiïng zou zijn, die 
die oprichting niet wenscht, en er komen daardoor bijzondere 
kweekscholen tot stand, dan zou, volgens den Heer TER LAAN, 
altijd de gemeente nog' eene openbare kweekschool kunnen 
stichten; maar de gemeente gaat er toch alleen toe over, als 
het Rijk, dat dan onwillig zou zijn. een groot deel der kosten 
betaalt. Spreker verklaart zich dus voor het stelsel der Sub
commissie. 

De Heer D E MEESTER zal er, nu hij ziet gveen voldoende 
instemming' te vinden, gveen voor-stel van maken. Men zou 
echter het vierde lid onveranderd kunnen laten, en toch de 
gemeente de bevoegdheid tot oprichting' kunnen laten. 
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De VOORZITTER zegt, dat de Subcommissie dit nog* zal 
kunnen nagaan. 

Artikel 76&w A;iii de orde is thans art. 766w. 

De Heer TYPEMAX is er niet mede ingenomen, dat men 
hier aan den directeur eene positie geeft als primus ihter 
pares, zooals die van een directeur der hoogere burgerschool. 
Beter ware eene positie van gezag en van overwicht op de 
leeraren, gelijk een rector van een gymnasium bezit. 

De VOORZITTER ontkent de juistheid van dit laatste aan de 
hand van art. 14 der hooger onderwijswet; de,bewoordingen 
zijn dezelfde. 

De Heer TYPEMAX zegt-, dat feitelijk de oude traditie voor 
den rector gebleven is. Ook in het Kweekscholenbesluit van 
1891 is aan den directeur en de directrice eene bijzondere 
positie toegekend en dit moet men behouden. Derhalve wil 
spreker de strekking van de artt. 6, 11 en 16 van dat besluit 
hier doen uitkomen. 

De VOORZITTER is van oordeel, dat hetgeen de Heer 
TYDEMAN zegt, aan de uitwerking behoort te worden over
gelaten. 

De Heer TYDEMAX is het daarmede niet eens. Immers in het 
eerste lid van artikel 76bi.s worden de leeraren vooropgesteld. 

De VOORZITTER kan daaruit niet zien, dat daardoor de 
positie van den directeur reeds is geschetst. Spieker wenscht 
het over te laten aan den algemeenen maatregel van bestuur. 
bedoeld in artikel ~8ter. 

De Heer D E BEAI*FORT betoogt, dat het de Subcommissie 
er voornamelijk om te doen was om aan de onderwijzers den 
titel van leeraar te geven. Het feit, dat één van hen de direc
teur is, praejudicieert niets ten aanzien van zijne positie. 
Spreker is het eens met den Heer TVI'KMAN, dat deze eene 
andere moet zijn dan die van den directeur der hoogeie 
burgerschool tegenover de leeraren aan die school. 

De Heer KETELAAR gelooft, dat de bedoeling der bepaling 
geene andere is dan dat de directeur tevens leeraar moet zijn ; 
hij zal'wel steeds paedagogie doceer» n. 

i 
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De H e e r V A N DER M O L E N is h e t eens m e t den H e e r T Y D E -
MAX, dat men hier1 den d i rec teur ten onrechte p laa t s t in de rij 
der leeraren. Bij het gymnas ium werkt de t rad i t i e nog voort, 
m a a r bij eene kweekschool d i en t men beslist eene overwegende 
posit ie aan den di recteur toe te kennen; Dit kan ook wel in 
het Koninkli jk Beslui t geregeld worden, maar toch geven de 
woorden van art ikel 767;/.y aanleiding" tot misvers tand. 

D e Hee r RGODHUYZEN wijst ei nog op, da t de Subcommissie 
g a a r n e zou zien, dat in grootere plaatsen beslag voor enkele 
vakken werd gelegd op leeraren van het gymnas ium en de 
hoog-ere burgerschool , en onder dezen zijn er wel, die er voor 
bedanken om bij Koninkli jk Besluit tot „onderwi jze r" aan 
eene kwrekschool benoemd te worden. Vandaa r de wensch om 
die onderwijzers tot „ l e e r a r e n " te verheffen. Met de Heeren 
Ï Y U E M A N en VAN DEK MOLEN gaat. spreker mede, dat niet 
moet worden gereageerd tegen h e t tegenwoordig stelsel, 
waarbij aan het hoofd der kweekschool toezicht toekomt. 

De Hee r T E R LAAN v i n d t ook. den n a a m , , l e e r aa r " beter. 
Spreker wil den directeur wel meer gezag toekennen dan een 
directeur der hoogere burgerschool , maa r dan d ien t men ook 
te komen tot eene geregelde positie van de leeraren, en d i t 
kan bij Koninkl i jk Beslui t geschieden. 

D e Heer D E SAYORNIN LOHMAN stel t voor t e lezen: 

..Aan het hoofd van eene kweekschool s taat een d i rec teur ; 
de overige onderwijzers d ragen den t i te l van l e e r a a r . " 

D e Hee r TYDEMAN verklaar t zich voldaan, n u bli jkt , da t 
men het , behoudens eene nuance , over liet fond van de zaak 
eens is. W a t is er dan echter tegen om hetgeen thans in he t 
Koninkl i jk Bes lu i t s taa t , in de wet te radiceeren? Met de 
redactie van den Heer D E SAVORNIN LOHMAN kan spreker 
zich vereenigen. 

De VOORZITTER zegt, dat de Subcommissie dit nog zal 
kunnen nagaan . 

Aan de orde is thans ar t ikel TG/v/. Artikel 76fer. 

De Heer D F M E E S T E R doet u i tkomen, d a t tegenwoordig de 
Minis ter alleen ambtenaren benoemt van lageren rangv; de 
overigen worden bij Koninkl i jk Beslui t benoemd. W a n n e e r 
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men nu de onderwijzers door hun den titel van leeraar te 
geven verheft, dan dienen zij ook eene Koninklijke benoeming 
te ontvangen. Het argument, op blz. 20 der Memorie van 
Toelichting genoemd, nl. dat het personeel der kweekscholen 
zoo talrijk zal worden, dat het beter is die leeraren niet bij 
Koninklijk Besluit te benoemen, acht spreker niet over
wegend. 

De Heer D E BEAUFORT acht de quaestie niet van zoo heel 
veel belang, daar het in de practijk toch op hetzelfde neer
komt. 

De Heer TER LAAN vraagt, of het niet noodig is, om bepa
lingen te maken omtrent het ontslag der leeraren? 

De VOORZITTER ZOU dit punt willen bespreken bij den alge-
meenen maatregel van bestuur, bedoeld in artikel 78ter. 

De Heer T E R LAAN ZOU eene regeling wenschen als in 
artikel 30 van de wet tot regeling van het lager onderwijs. 

De Heer KETELAAR merkt op, dat dit niet kan, omdat de 
Kroon terstond benoemt en ontslaat, zoodat er dus geen 
hooger beroep mogelijk is. Men zou wellicht in den alge-
meenen maatregel van bestuur waarborgen kunnen opnemen. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN ontkent dit laatste, omdat 
het de bevoegdheid van de Kroon zou beperken. 

De VOORZITTER is van oordeel, dat men er bij artikel 7 Ster 
op kan terugkomen. 

Aan de orde is thans art. 7QqvMer. 

De Heer TER LAAN wijst er op, dat men door de opsomming 
van de daar genoemde scholen, waarschijnlijk heeft voorbij
gezien het opnemen van eene bepaling" omtrent den leeftijd 
van toelating. Thans is deze op de kweekscholen ten minste 
14 jaar. 

De Heer KETELAAR acht deze opmerking van belang' voor 
het bepaalde onder b, niet voor dat onder a. 

De VOORZITTER merkt op, dat ook dit punt bij art. 78ter 
ter sprake kan komen, hetgeen den Heer TER LAAN doet 
berusten. 
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Voorts wijst de VOORZITTER er op, da t de uitdrukking- ,,eene 
school voor meer u i tgebreid l age r onderwi j s " n i e t geheel vast
s t a a t ; hij zou di t willen omschrijven als eene school voor 
l ager onderwijs met negenjar igen cursus . 

B e Heer T E R LAAN geeft in overweging eerst het vooi 
van Subcommissie I I I daa romt ren t af te wachten . 

D e Hee r D E SAVORNIN LOIIMAN merk t nog* op, da t bij aan
n e m i n g van zijn voorstel omt ren t a r t . 76bis, h ie r nas 
, , l ee raa r " nogv , , d i rec teur" d ient te worden ingevoegd. 

D e Hee r V A N V E E N vraag t , waarom bij de opsomming het 
lyceum is weggela ten? 

D e VOORZITTER antwoordt , dat h i e r alleen met bes taande 
onderwij s inr ichingen reken ing wordt gehouden ; h e t wordt 
overigens door h e t woord , , g y m n a s i u m " gedekt. 

A a n de orde is a r t . 77, da t zonder bespreking wordt goed- Artikel 77. 
gekeurd . 

Vervolgens a r t . 77bis. Artikel mts 

De Heer D E M E E S T E R v raag t of de woorden „ t e n m i n s t e " 
in h e t vierde l id duiden op eene voorloopige regel ing? Volgens 
de nog in te dienen voorstellen van Subcommissie I I zal men 
voor de onderwijzers kri jgen eene normale jaarwedde. Spreker 
zou daarom ook h ier l iever een vas t bed rag willen genoemd 
zien, al dan n ie t met eene s tandplaa ts toelage. 

De Hee r D E SAVORNIN LOHMAN ZOU d i t p u n t willen aan
houden tot de voorstellen van Subcommissie . I I . 

De Hee r V A N V E E N kan zich d a a r wel mede vereenigen, 
m a a r wijst er toch op, dat het h i e r slechts geldt eene ,,toe
l a g e " , die n ie t met eene jaa rwedde kan worden vergeleken. 

Nog doet spreker opmerken, da t er geen bepaling* in deze 
voorstellen is voor de adspirai i t-onderwijzeis bij h e t bij zonde 1 
onderwijs, en evenmin ten aanzien van de tegemoetkoming, 
bedoeld in a r t . 77ter. 

D e Heer D E BEAUFORT zegt, da t dit de Subcommissie was 
on tgaan , en da t h e t nog zal worden opgenomen. 
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De Heer TYDEMAX voert aan, dat in art. 78ter wordt ge
sproken van de „bezoldiging" van de adspirant-onderwijzers ; 
deze uitdrukking komt hem niet juist voor. 

Bij het tweede lid van art. 77bis is sprake van „bet sum
mier onderzoek", hetgeen een nieuw denkbeeld behelst. Acht 
men, zoo vraagt spreker, het niet noodig dit onderzoek aan 
eenige regels te binden? 

13e Heer D E BEAUFORT is van oordeel, dat dit niet te zeer 
moet worden geregeld, doch aan de practijk moet worden 
overgelaten, daar veel afhangt van den persoon, die het 
onderzoek instelt. Wel kunnen eenige waarborgen gegeven 
worden, doch eene détailregeling* is niet gewenscht. 

De Heer TER LAAX acht het denkbeeld van een onderzoek 
niet verkeerd, maar moet dit wel na het eerste jaar geschie
den? De jongelui zijn dan .16 of 17 jaar oud, en men kan dan 
tuig- niet zeggen, of ze al dan niet goede onderwijzers beloven 
te worden. Spreker zag het onderzoek liever geplaatst aan het 
einde van de 3-jarige periode. Ook heeft spreker bezwaar 
tegen het woord „summier", hetgeen beduidt: „oppervlak
k i g " ; het zal dus moeten verdwijnen. 

De VOORZITTER heeft daar geene bedenking tegen. 

De Heer TER LAAX merkt nog' op, dat zulk een onderzoek 
in de practijk niet zal geschieden door den schoolopziener, 
doch door het personeel van de school; men behoort dien 
schoolopziener dan ook te laten vervallen; daarom stelt spre
ker voor om na het woord „wordt" te lezen: „door het perso
neel der school een onderzoek ingesteld". 

Ook zou spreker niet willen invoeren den titel van „adspi
rant-onderwijzers" ; immers, dit zijn de jongelui van het 
eerste jaar evenzeer. Men benoude liever den naam „kweeke-
ling". 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX wijst op Duitschland, waai 
de aanstaande onderwijzers ook practisch worden tewerkge
steld na eene driejarige meer theoretische opleiding. Pas 
wanneer zij in de practijk niet blijken te voldoen, worden zij 
ontslagen. Dit oogenblik acht de Subcommissie voor ons land 
wel wat laai ; kan men niet een tusschenweg volgen? Bijvoor
beeld men zou aan het einde van het eerste jaar een onderzoek 
kunnen houden en, als dat weinig gunstig uitvalt, de ouders 
aanraden hun kind van de school te nemen. Aan het eind van 
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bet tweede jaar volgt dan een nieuw onderzoek en dan moei; 
de onvoldoend gebleken kweekeling onherroepelijk ontslagen 
worden. 

De Heer TYDEMAN vindt dit onderzoek toch wel eene heel 
belangrijke zaak, omdat de ouders op grond daarvan ge
dwongen kunnen worden eene andere loopbaan voor hun kind 
te kiezen. Moeten er daarom niet waarborgen zijn voor dege
lijkheid van dat onderzoekP De aanwezigheid van den school
opziener is zeker een waarborg, die niet gemist kan worden, 
maar bovendien zou men wellicht een beroep van de beslis
sing op eene hoogere autoriteit kunnen instellen. 

De VOORZITTER merkt omtrent het eerste lid van het arti
kel op, dat het wel degelijk de bedoeling* zal moeten zijn, 
dat in die hoogste twee jaren niet alleen enkele avonduren 
aan de studie gewijd worden. De kweekelingen zullen veel 
tijd moeten hebben voor eigen studie. En ook zal men wel 
degelijk ook overdag* theoretische lessen moeten hebben, 
anders kan de leerstof niet in haar geheel op tijd verwerkt 
worden. 
Bij het ,,summier onderzoek" zal zeker de schoolopziener 
niet mogen ontbreken. Het denkbeeld om niet verder te gaan 
dan eene aanzegging aan de ouders op grond van slechte 
resultaten aan het einde van het eerste jaar, heeft sprekers 
instemming. Ontslag na dat eerste jaar is wat te scherp. 
Desnoods blijft de kweekeling ondanks die aanzegging, nog 
een paar ja-ar op de kweekschool. Blijkt het op den duur 
toch niet te gaan, welnu,dan zijn de ouders tijdig gewaar
schuwd g'eweest. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAN vreest toch, dat men op 
die wijze de kweekscholen vult met allerlei ongeschikte ele
menten. 

De Heer D E MEESTER merkt in antwoord aan den Heer 
VAN VEEN op, dat al heeft de toelag*e voor die aspirant-
onderwijzers niet het karakter van eene bezoldiging, het 
toch rationeel is ook hier het denkbeeld van een normaal, 
vast bedrag in toepassing* te brengen, desnoods met eenige 
standplaatstoelage als aanvulling. De ratio is dezelfde als 
bij de gewone onderwijzerswedden. Maar de woorden ,,ten 
minste" moeten dan ook vervallen. 

De Heer D E BEAUFORT geeft toe, dat de titel „aspirant-
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onderwijzer" niet fraai is, maar het woord ,,kweekeling" 
klinkt vooral voor de oudere leerlingen der kweekschool nog 
veel onaangenamer. 

De opmerking van den VOORZITTER, dat de hoogste twee 
leerjaren ook weer niet uitsluitend aan de practijk gewijd 
zullen moeten zijn, is bij de uitwerking van het leerplan te 
verwezenlijken. Dit is ook de bedoeling van de Subcommissie 
geweest. 

Aan behoud van het woord ,,summier" in de wet ten op
zichte van het onderzoek aan het einde van het eerste jaar, 
hecht spreker niet veel waarde, als maar vaststaat, dat niet 
een examen, maar veeleer eene gemoedelijke bespreking met 
den kweekeling bedoeld wordt. Omschrijving van de waar
borgen voor deg-elijkheid van dit onderzoek is moeilijk. De 
Subcommissie meende die in de aanwezigheid van den 
schoolopziener gevonden te hebben. Appèl op eene hoogere 
autoriteit beteekent weinig. Het denkbeeld van aanzegging 
aan de ouders stuit af op dit bezwaar, dat 9/10 van de ouders, 
die dan zoodanige aanzegging krijgen, hun kind op de 
kweekschool zullen laten. Men zal met die ongeschikte ele
menten opgescheept blijven. Men bekijke de zaak van het 
standpunt niet van de ouders, maar van den Staat, dat alles 
erop moet worden gericht om een g'oed onderwijzerscorps te 
krijghen. Intusschen is het tusschenvoorstel-DE SAVORXIX 
LOHMAN natuurlijk nog wel eens nader te overwegen. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAN vraagt nog, of het de be
doeling is, dat allen, dan wel alleen de twijfelachtigen zich 
aan het onderzoek zullen hebben te onderwerpen. Men make 
het facultatief, anders wordt het voor den schoolopziener 
eene omvangrijke zaak. 

De Heer D E BEAUFORT acht het wel gewenscht, dat allen 
aan het onderzoek zullen deelnemen. In de'practijk zal de 
zaak echter heel eenvoudig kunnen loopen. Aan de niet-
twijfelachtigen zal vanzelf bij het onderzoek niet veel tijd 
meer besteed behoeven te worden. 

De VOORZEI TER. geeft nog in overweging de aanvangs woor
den ,,Aan het einde van het eerste jaar" te schrappen. Zij 
Avekken toch weer te veel den indruk, dat men met een 
examen te doen heeft. 

De Heer TER LAAN handhaaft zijn denkbeeld, dat uit de 
woorden moet blijken, dat het. onderzoek door het personeel 
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der kweekschool zal geschieden. De schoolopziener moet pas 
optreden, als er eene reclame komt. Ook spreker meent, dat 
men die hoogste twee leerjaren niet uitsluitend aan de prac-
tijk van het lesgeven mag- wijden. 

De Heer KETELAAR wijst er op, dat die bepaling van het 
eerste lid een uitvloeisel is hiervan, dat de tegenwoordige 
kweekelingen veel te weinig practijk krijgen. 

Besloten wordt deze verschillende denkbeelden thans ter 
nadere overweging* aan de Subcommissie te laten. 

Aan de orde is artikel 77 ter. Artikel Titer 

De Heer TYDEMAN merkt vooreerst op, dat het artikel in 
zooverre eene leemte bevat, dat geen tegemoetkoming in de 
reiskosten van kweekelingen, die van buitenaf komen, geg*e-
ven zal kunnen worden. Ook vraagt spreker, of het de be
doeling* is, dat de tegemoetkoming* een zoodanig bedrag zal 
beloopen, dat men, indien noodig, daarmede geheel kan 
uitkomen. 

De Heer VAN DER MOLEN wijst erop, dat men deze tege
moetkomingen voortaan uitsluitend moet bestemmen voor 
jongelieden, die aanleg hebben en anders eene kweekschool 
niet zouden kunnen bereiken. Tot nu was er aanleiding 
jong*elieden naar het onderwijs te lokken. Vandaar die ver
schillende toelagen. Maar voortaan zal de positie van den 
onderwijzer aanmerkelijk beter zijn. Daarmee vervalt de aan
leiding* om den toeloop een . extra-prikkel te geven. ïn-
tusschen kan men wellicht de aanvaugswoorden van het 
artikel, waar bepaaldelijk van ,,huisvesting en verpleging*" 
sprake is, wat verruimen. 

Besloten wordt dat de Subcommissie zal overwegen eene 
eenig*szins ruimere omschrijving te ontwerpen. Wel moet 
echter gehandhaafd worden het denkbeeld, dat die tegemoet
koming alleen verkrijgbaar zal zijn voor jongelieden, afkom
stig uit eene gemeente, waar geene kweekschool gevestigd is. 

Aan de orde is artikel 78. Artikel 78. 

De Heer TYDEMAN vraagt, of voor de berekening, bedoeld 
in het tweede lid, ook de toelagren van het voorafgaande 
artikel mede tellen. 
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De VOORZITTER meent, dat dit punt practisch niet van 
belang- is, omdat men bij vaststelling- van het schoolgeld 
toch nimmer tot de uiterste grens zal gaan. 

Artikel isbi$. Aan de orde is artikel 78 bis. 

De Heer TER LAAN is niet gekant tegen de belangrijke 
wijziging, hier voorgesteld, nl. om voortaan ook 'voor de 
kweekscholen schoolexamens in te voeren. Slechts rijst de 
vraag", of men dit reeds aanstonds zal durven te doen. Is liet 
niet veiliger de nieuwe kweekscholen eerst bijv. gedurende 
een .tienjarig tijdvak zich te laten uitgroeien en in dien tijd 
de tegenwoordige Staatsexamens nog* te laten bestaan. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is beslist tegen dit denk
beeld. De invoering" van schoolexamens ook op dit gebied acht 
hij juist eene van de grootste verbeteringen, door de Sub
commissie voorgesteld. Het stelsel werkt uitnemend bij de 
eindexamens der gymnasia. 

De Heer TYOKMAN daarentegen is geen bewonderaar van 
schoolexamens. Bij de eindexamens der gymnasia zag men 
wel eens de misbruiken, die het gevolg van dit systeem 
kunnen zijn. En bij de kweekschoolexamens is het gevolg veel 
ernstiger, wijl het daar zal gaan om liet verleenen van het 
radicaal om eene bepaalde betrekking" in de maatschappij te 
mogen bekleeden. 

De VOORZITTER erkent, dat op grond van deze overweging 
een sterke waarborg tegen eventueele knoeierij aanwezig' zal 
moeten zijn. Maar juist dien waarborg acht hij veel sterker 
bij schoolexamens dan bij de tegenwoordige akte-examens 
voor schoolopzieners, bijgestaan door deskundigen. Dat er bij 
de eindexamens der gymnasia wel eens geknoeid is, is mis
schien waar, maar spreker meent, dat de gecommitteerden 
dat dan toch gewoonlijk heel gauw merken. Spreker gevoeit 
dus veel meer voor het hier aanbevolen systeem dan voor de 
tegenwoordige examens, die voor de hoofdakte daaronder 
begrepen), want dat is feitelijk een drilsysteem. Slechts 
vraagt spreker nog", waarom het schoolexamen zich ook niet 
ovei* het vak q zal uitstrekken. 

De Heer TER LAAN wijst er op, dat vak i er wel inbegrepen 
is. Evenzoo icel de akte j , maar niet de hoogere akte s. In-
tusscnen zou hij wel gaarne vak j nu heeleniaal afschaffen. 
Met die vrije- en orde-oefeningen heeft men niet de geleide-
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lijke lichaamsoefening' verkregen, zöoals men in 1889 ver
wacht heeft. Vak {• heeft eene zegenrijke werking gJehad, maar 
vak j niet. Is het daarom niet beter bij deze gelegenheid 
v;ik j flinkweg overal door vak 5 te vervangen? 

Voorts acht spreker het te veel gevergd, dat het eindexa
men alle drie de moderne talen zal omvatten. Men kan die 
vakken wel als ondeiwijsvakken en desnoods ook als examen
vakken behouden, maar het einddiploma moet niet voor ieder 
dier vakken de onderwijsbei-oeydheid medebrengen. 

Wat eindelijk het schoolexamen betreft, zijn bezwaar is 
niet, dat er bij dat systeem meer kans voor knoeierij zou 
bestaan dan bij een ander examenstelsel. Maar wij kennen 
deze nieuwe kweekscholen in hare werking nog niet en daarom 
is het wat gevaarlijk haai- aanstonds met het jus promovendi 
te begiftigven. 

De Heer ROODHUYZEN sluit zich bij dit betoog, voor zooveel 
betreft algemeene verplicktstelling van de hoogere gym-
nastiekaktei (vak s), ten volle aan. Spreker meende zelfs, dat 
de Subcommissie reeds besloot dit voor te stellen en dat dus 
aan eene vergissing in het wetsontwerp gedacht zou moeten 
worden. In ieder geval dient de wijziging z. i. alsnog +e 
worden aangebracht. * In het begin van den mobilisatietijd 
heeft de Minister van Oorlog van de g*oede diensten der gym-
n ast iekonderwij zeis gebruik gemaakt. Het gansene Neder-
landsche onderwijzerscorps had toen Zijne Excellentie ten 
dienste hebben moeten staan. 

De Heer D E BEAVFOET betwijfelt toch, of wel ieder aan
staand onderwijzer physiek geschikt is aan de hieibedoelde 
eischen van het examen te voldoen. 

De Heer D E SAVOBNIN LOHMAN merkt op, dat vrijstelling 
van physiek ongeschikten op medisch advies zou moeten 
worden toegestaan. 

De Heer VAN DEE MOLEN, die de lessen in vak j en in vak 
s in verschillende scholen bijwoonde, geeft als zijne overtui
ging te kennen, dat het denkbeeld van den Heer ROODHUYZEN 
slechts te verwezenlijken zal zijn, wanneer eerst eene her
ziening' van de eischen voor vak s plaats heeft. Het voordeel 
van de tegenwoordige vrije- en orde-oefeningen (vak j) is, 
dat zij klassikaal kunnen worden ingevoerd. Bij de toestel
oefeningen der gymnastiek daarentegen zijn ten hoogste 
enkelen tegelij k bezig en doet inmiddels de rest der leerlingen 
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niets. Zoodoende oefent ieder leerling zich feitelijk maar een 
paar minuten van het uur, voor dit vak aangewezen. Wel 
moet iedere klasseonderwijzer in staat zijn bij de bewegings
spelen van zijne leerlingen leiding" te geven. 

Besloten wordt, dat de Subcommissie een en ander nog een* 
nader zal overwegen. 

Artikel ister. Aan de orde is artikel 78/er. 

Besloten wordt, dat het woord ,,bezoldiging*' zal worden 
vervangen door het woord „toelage". Ook zal het ,,summier 
onderzoek" van art. llbis, tweede lid, alsnog* worden opge
nomen onder de onderwerpen, die nadere uitwerking zullen 
krijgen, bij algemeenen maatregel van bestuur. 

Ten slotte vraagt de VOORZITTER ter wille van het werk 
van de andere Subcommissies — hoewel de zaak in dit 
wetsontwerp eerst bij art. 82 ter sprake komt — het oordeel 
der vergadering omtrent het stelsel van subsidieering' der 
aangewezen bijzondere kweekscholen. Wenscht men dit uit
gewerkt te zien naar het model van de subsidieregelingen, voor 
bijzondere gymnasia, en hoogere burgerscholen, dan wel op 
het voetspoor van de subsidieering, die eene der Subcommis-
siën bezig' is voor de bijzondere lagere scholen te ontwerpen? 

Men spreekt zich algemeen in laatstbedoelden zin uit. Met 
het uitwerken van art. 82 zal dus moeten gewacht worden, 
totdat die Subcommissie met hare taak gereed is. 

Daarna sluit de VOORZITTER de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering van 25 Juni 1915. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 

EINDE VAN HET EERSTE DEEL. 
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